
تا پاییز میتوانیم نیاز واکسن کشور را
تأمین کنیم

written by ravabet | ۱۴۰۰/۰۴/۰۱

به گزارش مجله خبری غذا و دارو به نقل از خبرگزاری تسنیم، رئیس ستاد اجرایی
فرمان امام با بیان این که رویکردمان اقتصادی نیست گفت: ما در توزیع و قیمتگذاری

واکسن هیچ دخالتی نداریم و این امر برعهده وزارت بهداشت خواهد بود.

 محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی، قاضیزاده نایب رئیس اول و جمعی از
نمایندگان مجلس باحضور در شهرک دارویی برکت متعلق به ستاد اجرایی فرمان امام، از
بزرگترین کارخانه تولید واکسن و خطوط تولید صنعتی و نیمهصنعتی واکسن کوو ایران

برکت بازدید کردند.

محمد مخبر، رئیس ستاد اجرایی فرمان امام پس از این بازدید و در نشستی با حضور
مهمانان و دستاندرکاران تولید واکسن گفت: امروزه واکسن در دنیا صرفا یک ابزار
پیشگیری از کرونا نیست؛ باید توجه داشت که 16 میلیارد دوز واکسن در دنیا نیاز
است و کل ظرفیت تولید جهان 3.5 میلیارد دوز است، تقریبا 80 درصد واکسن تولیدی

دنیا در 8 کشور تزریق میشود و عمده کشورها از واکسن محرومند.

وی افزود: ستاد اجرایی فرمان امام هیچ مأموریت خاصی درخصوص کرونا نداشت اما به
محض احساس تکلیف و نیاز مردم، با تمام قوا در تمام زمینههای مورد نیاز ورود

کردیم، از احداث کارخانه تولید ماسک و تجهیزات پزشکی گرفته تا تولید رمدسیویر و
واکسن کرونا.

مخبر ادامه داد: ظرف دو تا سه ماه پس از شیوع کرونا دیگر کمبود ماسک و ونتیلاتور
و فاویپیراویر نداشتیم و رمدسیویر که در بازار سیاه به 70 میلیون رسیده بود، در

مجموعه دارویی برکت با قیمت 600 هزار تومان تولید و توسط وزارت بهداشت توزیع
کردیم.

رئیس ستاد اجرایی فرمان امام با بیان اینکه همه جهان در بحث کرونا غافلگیر شد
تصریح کرد: در بحث واکسن نیز ظرفیت نخبگانی کشور را بسیج و از 6 مسیر واکسن را

دنبال کردیم. روشهای ویروس غیرفعال، DNA ، mRna، سابیونیت و … را دنبال کردیم و
یک روش اختصاصی که سلول مزانشیم است را نیز برای اولینبار پیگیری و درمراحل

آزمایشگاهی آن را تولید کردیم.

تامین واکسن کرونای کل کشور تا پایان پاییز

مخبر تأکید کرد: ما تا پایان پاییز میتوانیم واکسن کشور را تأمین کنیم و پس از
تأمین کامل نیاز داخل، قدرت صادراتش را خواهیم داشت، البته بارها گفتهایم تا

زمانی که حتی یک نفر در کشور هنوز واکسن نزده باشد، واکسنی را صادر نخواهیم کرد.
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وی با بیان این که رویکردمان اقتصادی نیست ادامه داد: ما در توزیع و قیمتگذاری
واکسن هیچ دخالتی نداریم و این امر برعهده وزارت بهداشت خواهد بود.

در ادامه محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی نیز با اشاره به بازدیدش از
کارخانه تولید واکسن گفت: این افتخار ملی و کار عظیمی بود که با مدیریت انقلابی
فردی مثل دکتر مخبر و به دست جوانان این مملکت تحت سختترین فشارهای اقتصادی و
تحریمها رخ داد و ایران را جزو 6 کشوری درآورد که میتواند یک واکسن 0 تا 100

درصد ایرانی رابرای ویروس کرونا بسازد.

وی افزود: امیدوارم به همت دولت آینده ، این واکسن هرچه سریعتر به دست مردم برسد
و این ماسک را تا پایان پاییز از روی صورت مردم بردارد و هم جان و هم نان مردم

را نجات دهد.

هشدار سازمان غذا و دارو نسبت به مصـرف
مکمل لاغری گلوریا با ترکیب “شیشه”
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به گزراش مجله خبری غذا و دارو به نقل از ایسنا؛، سازمان غذا و دارو نسبت به
مصـرف مکمل تقلبی و اعتیاد آور لاغری (گلوریا) با ترکیب ماده مخدر صنعتی

آمفتامین(شیشه) هشدار داد.

بر اساس گزارشات و شکایات مردمی واصله به سازمان غذا و دارو مبنی بر توزیع و
فروش مکمل تقلبی لاغری گلوریا در فضای مجازی (شبکه های اجتماعی سـایت های

اینترنتی ، اینستاگرام و…) و دریافت عوارض جسمی و روانی جبران ناپذیر از جمله
اعتیاد به ماده مخدر صنعتی شیشه (آمفتامین) در ترکیبات این دسته از فرآورده ها،
با توجه به اهمیت موضوع، با دستور رئیس سازمان غذا و دارو این موضوع در دستورکار

ویژه کارگروه تخصصی قرار گرفت.

بنابر اعلام روابط عمومی سازمان غذا و دارو، با بررسیهای صورت گرفته این فرآورده
مورد آزمایش و صحت سنجی قرار گرفت که متاسفانه مشخص شد نه تنها این محصول دارای

مجوز از سازمان غذا و دارو نبوده، بلکه تمامی اطلاعات مندرج بر روی فرآورده و
بسته بندی بندی آن فاقد هویت و اصالت از سوی شرکت خارجی بوده است.

نمونه این فراورده به منظور بررسی و آزمایش به اداره کل آزمایشگاه مرجع کنترل
غذا و دارو ارسال و مشخص شد یکی از ترکیبات اصلی آن ماده مخدر خطرناک صنعتی

روانگردان امفتامین است.
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از آنجاییکه که سالهاست به مردم عزیز و مصرف کنندگان اطلاع رسانی و نسبت به خرید
کلیه اقلام سلامت محور تنها از طریق مراکز مورد تایید سـازمان غذا و دارو و بخصـوص
دارو و انواع مکمل های تغذیه ایی از طریق داروخانه هشدار داده شده، مجددا تاکید

میشود اصالت فراوردهها منوط به استعلام از سامانه ردیابی و رهگیری TTAC مورد
تایید است.

 

 

شایان ذکر است خرید و فروش کلیه اقلام دارویی و مکمل های تغذیه ای در بستر فضای
مجازی از جمله بایت های اینترنتی و اینستاگرام و… ممنوع و مورد تایید نیست، در
غیر اینصورت جهت جلوگیری از آسیب و خسارات ناشی از آن، اطلاعات فروشندگان و محل
تهیه را در اسرع وقت به یکی از معاونتهای غذا و دارو سراسر کشور و یا اداره کل

بازرسی و حقوقی سازمان ارسال کنند.

در پایان خاطر نشـان می سـازد، تائید اصـالت کلیه فرآورده های سلامت محور دارای
مجوز فرآورده و برچسب اصالت و شناسه ردیابی و رهگیری معتبر از طریق سامانه مورد

تایید سازمان غذا و دارو TTAC امکان پذیر است.

 

آئین نامهای که داد داروسازان را درآورد
written by ravabet | ۱۴۰۰/۰۴/۰۱

طی روزهای گذشته ابلاغ آئین نامه «تأسیس، ارائه خدمات و اداره داروخانهها»، از
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سوی وزارت بهداشت صدای انتقاد بسیاری از داروسازان و داروخانه داران را درآورده
است.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو به نقل از اداره کل روابط عمومی نظام پزشکی؛
روزنامه نسل فردا در گزارشی به بررسی ابلاغ «تأسیس، ارائه خدمات و اداره

داروخانهها» پرداخته است که در ذیل می خوانید:

طی روزهای گذشته ابلاغ آئین نامه «تأسیس، ارائه خدمات و اداره داروخانهها» از سوی
وزارت بهداشت صدای انتقاد بسیاری از داروسازان و داروخانه داران را درآورده است.

اگرچه به نظر میرسد این ابلاغیه راه حلی برای کمک به مراجعان در دسترسی، تهیه
دارو و جلوگیری از ازدحام و سرگردانی آنها میباشد اما جامعه داروسازان و

داروخانه داران معتقدند این آئین نامه که در آن پارامترهای اقتصادی تأسیس
داروخانه (مغازه بزرگتر، انبار، پارکینگ و ….) با قریب به ۲۰۰۰ امتیاز عامل اصلی

تعیین کننده برای تأسیس داروخانه در هر مکانی هستند، هموار کننده مسیر سرمایه
داران برای تأسیس داروخانههای زنجیرهای و نابود کننده داروخانههای خصوصی مستقل

در کشور است.

رییس انجمن داروسازان ایران: ناگوارترین اتفاق

محمدباقر ضیاء، رییس انجمن داروسازان ایران دراین باره به ما گفت: با آئین نامه
جدید تأسیس داروخانه هاعملا حدنصابهای جمعیتی و فاصلهای برای تأسیس داروخانهها
حذف شده و متقاضیان در هر زمان (با فراهم کردن چند شاخص ساختمانی در داروخانه)
قادر به تأسیس در هر مکانی حتی دیوار به دیوار با داروخانه دائر میباشند. او

خطاب به سعید نمکی این ابلاغیه را ناگوارترین اتفاقی دانست که توانسته در ماههای
پایانی این دولت رخ دهد. ضیاء ادامه داد: آیین نامه جدید اساس درستی ندارد و شک
نکنید 5 سال دیگر از ابلاغ آن پشیمان میشویم. بارها گفتهایم پشت درهای بسته برای
سرنوشت داروسازها تصمیم نگیرید. رییس انجمن داروسازان ایران بیان داشت: افراد
بسیاری هستند که این سالها از کنار واردات و توزیع مکملهای غذایی سودهای کلانی

کسب کردهاند اما هنوز راضی نشدهاند و میخواهند مکملها از اختیار داروخانهها خارج
شده و خود اختیار آن را داشته باشند. تا امروز مراقبت کردیم که این اتفاق رخ

ندهد اما سرمایهداران برای این کار هزینه میکنند و فعالیتهای زیادی انجام
دادهاند. وی «آییننامه جدید تأسیس داروخانه» را یک بدعت خطرناک عنوان کرد و

افزود: اگر امروز برخیها مزد لشکرکشیهای خودشان را با تدوین آیین نامه جدیدی
دریافت میکنند که به کام سرمایه دارها است، برای ماهم مقدور بود که قویتر از
آنها لشکرکشی کنیم اما به این کارها معتقد نیستیم. محمد باقر ضیاء تصریح کرد:
بارها به وزیر بهداشت گفتهایم از سیستمی که ما را به این روز انداخته گلهمند

هستیم. سرمایهداران سیری ناپذیری که دنبال سود بیشتر هستند، با این آییننامه پر
و بال میگیرند. امروز شرکتهای دارویی هم در حال گرفتن نفس داروخانهها هستند،

متاسفانه اغلب آییننامههای انضباطی بر سر داروخانهها هوار شده است. وی خواستار
لغو این ابلاغیه شد و یادآورشد: حتی داروسازان جوان هم از این آییننامه آسیب

خواهند دید و چند سال بعد متوجه خواهند شد که بزرگترین کلاه بر سر داروسازها به
ویژه داروسازان جوان رفته است.

معاون وزیربهداشت ورئیس سازمان غذا ودارو: خدمت رسانی به مردم، هدف این آئین
نامه است

اما محمد رضا شانهساز، معاون وزیر بهداشت و رئیس سازمان غذا ودارو در واکنش به
این انتقادات گفته است: مطمئناً روال همیشگی در تدوین آییننامه تأسیس داروخانهها

پیگیری شده است. در آخرین جلسه معاونتهای غذا و دارو با انجمنهای داروسازان
ایران و تهران به یک جمعبندی رسیدیم و همین جمعبندی را با اندکی تغییرات کوچک به

وزارت بهداشت ارسال کردیم. رئیس سازمان غذا و دارو اظهار داشته است: این
آییننامه یک مبنای فکری و ایدئولوژیک دارد که هدف اولیه آن خدمت رسانی به مردم و



به ویژه بیماران است. ما به عنوان یک دستگاه حاکمیتی وظیفه داریم خدمت رسانی به
مردم را به عنوان اولین هدف در نظر بگیریم و در آییننامه این نوشته شود. دومین
مورد حفظ حیثیت و شأن داروساز به عنوان متخصص در علوم پزشکی است که باید مورد
توجه قرار بگیرد. سومین اصل هم استفاده از پتانسیلها است؛ دانشجویی که وارد

دانشگاه میشود از یک سد محکم میگذرد و برای او از سوی دولت هزینه میشود و باید
استعدادهای اینها به عرصه ظهور برسد و از پتانسیلهای آنها استفاده شود. شانه ساز

رئیس با بیان اینکه امروز برخی میخواهند جایگاه داروسازها را فتح کنند، گفته
است: در آییننامه جدید سعی شده از حقوق داروسازان، حمایت شود. تا کی میخواهیم
داروسازهای فارغ التحصیل از دانشگاه را پشت سد تأسیس داروخانه نگه داریم و چرا

باید ۹۰ درصد موقعیت شغلی داروسازها در داروخانهها باشد؟

در سال جاری بیش از ۵۰۰ هکتار به سطح
زیر کشت گیاهان دارویی اضافه میشود
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به گزارش مجله خبری غذا و دارو، معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی
خوزستان گفت: شیوع ویروس کرونا و گسترش وسیع طیف درمانهای گیاهی، موجب رشد سریع
تقاضا برای داروهای گیاهی شده که باعث تغییر نوع کشت از زراعتهای معمول به کشت

ارزشمند گیاهان دارویی شده است.

تورج نوروزی در گفتوگو با ایسنا اظهار کرد: استان خوزستان، قطب تولید گیاهان
دارویی کشور با امکان تولید بیش از ۵۰ گونه دارویی باارزش و مهم دارویی است و
نقش بسیار موثری در تامین گیاهان دارویی مورد نیاز بازار داخلی و صادراتی کشور

دارد.

وی افزود: صنعت گیاهان دارویی نقش ارزشمندی در ایجاد اشتغال، افزایش بهرهوری
منابع و اقتصادی شدن تولید محصولات کشاورزی دارد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان با اشاره به مزایای
گیاهان دارویی گفت: از مزایای بیشمار دیگر گیاهان دارویی میتوان به جایگاه

بیبدیل در پیشگیری از بیماری و تامین سلامت و بهداشت، مصرف در صنایع دارویی،
بهداشتی، آرایشی و غذایی اشاره کرد. همچنین شیوع ویروس کرونا و گسترش وسیع طیف

درمانهای گیاهی، موجب رشد سریع تقاضا برای داروهای گیاهی شده که باعث تغییر نوع
کشت از زراعتهای معمول به کشت ارزشمند گیاهان دارویی شده است.

نوروزی با اشاره به میزان سطح زیر کشت گیاهان دارویی در خوزستان تصریح کرد: سطح
زیر کشت گیاهان دارویی استان خوزستان در سال ۹۸ یک هزار و ۲۵۰ هکتار بود که از
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این سطح میزان ۲۱ هزار تن انواع گیاهان دارویی به دست آمد و خوزستان رتبه سوم
کشوری در تولید گیاهان دارویی را به دست آورد.

وی گفت: با حمایتهای انجامشده از متقاضیان توسعه گیاهان دارویی در سال ۹۹، ارائه
مشاوره فنی، برگزاری کارگاههای آموزشی، معرفی تولیدکنندگان به شرکتهای متقاضی
کشت قراردادی، تامین نهادههای یارانهای و رایگان و پرداخت تسهیلات ارزانقیمت به

کشاورزان تولیدکننده و ساماندهی و تشکیل تعاونی تخصصی تولیدکنندگان گیاهان
دارویی انجام شد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان افزود: سطح زیر کشت
گیاهان دارویی استان خوزستان نسبت به سال ۹۸، با ۳۶ درصد رشد به یک هزار و ۷۰۰
هکتار افزایش یافت و از این سطح، ۲۸ هزار تن محصول با رشد ۳۳ درصد نسبت به سال

۹۸ به دست آمد.

نوروزی با اشاره به میزان سرمایهگذاری در کشت گیاهان دارویی در سال گذشته تصریح
کرد: برای کشت گیاهان دارویی در سال ۹۹ در استان خوزستان، ۵۰۰ میلیارد ریال

سرمایهگذاری شد و ارزش محصول به دست آمده در این سال بالغ بر ۲ هزار میلیارد
ریال بوده است. پیشبینی میشود با توجه به استقبال انجامشده از توسعه گیاهان

دارویی، در سال جاری بیش از ۵۰۰ هکتار به سطح زیر کشت گیاهان دارویی اضافه شود.

وی با بیان اینکه ۲۴ شهرستان در خوزستان گیاهان دارویی کشت میکنند، گفت: در حال
حاضر بهرهبرداران در حال کشت گیاهان دارویی هستند و از شهرستانهای مهم

تولیدکننده گیاهان دارویی میتوان از دزفول، ایذه، باغملک، شوش، شوشتر و کارون
نام برد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان عنوان کرد: گیاهان
دارویی کشتشده در سال ۹۹ در استان خوزستان، شامل بیش از ۲۵ محصول بوده است که
مهمترین آنها آلوئهورا، آویشن، بابونه، بادرنجبویه، بهلیمو، چای ترش، رزماری،
استویا، گل گاوزبان، گل محمدی، ماریتیغال، مورد معطر، مورینگا، موسیر و نعناع

فلفلی بودهاند.

نوروزی افزود: با توجه به اینکه میزان مصرف گیاهان دارویی درون استان خوزستان در
حال حاضر حدود ۵ هزار تن است و سایر محصولات تولیدی به صورت خامفروشی به استانهای

دیگر کشور یا مقاصد صادراتی ارسال میشود، از متقاضیان سرمایهگذاری در زمینه
صنایع تبدیلی و فرآوری گیاهان دارویی برای سرمایهگذاری در استان خوزستان استقبال

شود.

انتظار برای قیمتگذاری مجدد محصولات
صنایع شوینده بهداشتی و آرایشی در دولت

جدید
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به گزارش مجله خیری غذا و دارو و به نقل از روابطعمومی انجمن صنایع شوینده
بهداشتی و آرایشی ایران، در پی نامهای که این انجمن در خرداد ماه 1400 به

شرکتهای زیرمجموعه خود ارسال کرده بود و حاکی از صدور مجوز افزایش 25 درصدی قیمت
تولیداتشان بود، خبرهایی راجع به افزایش 50 تا 60 درصدی قیمت تولیدات این صنعت

منتشر شد که برخی آن را تایید یا تکذیب کردند. بدین وسیله علت آن را طی مصاحبهای
با آقای جمشید فروزش، دبیر انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران جویا

شدیم. وی با تاکید بر منتفی شدن افزایش قیمت شویندهها گفت: هیچ یک از
تولیدکنندگان این صنعت، نمیتوانند قیمت محصولاتشان را بدون مجوز افزایش دهند.

وی افزود: شرکتهایی بودند که در آبان ماه سال ،99 مجوز افزایش قیمت محصولاتشان را
از انجمن دریافت کردند. مصرف کنندهای که تا قبل از این زمان، محصولات این صنعت را

خریداری کرده بود و مجددا در سال جدید اقدام به خریداری همان کالا میکند؛ با
مقایسه قیمتها به اشتباه فکر میکند که افزایش قیمت اعمال شده است.

جمشید فروزش با بیان این مطلب مهم که تولیدکنندگان محصولات شوینده با توجه به
افزایش قیمت مواد اولیه پتروشیمی، ناچار به افزایش قیمت محصولاتشان شدهاند افزود:

اکنون تولیدکنندگان این صنعت شدیدا تحت فشار قرار دارند. مخصوصا قیمت سهام
تولیدکنندگانی که در بورس هستند کاهش پیدا کرده است، به طوریکه سودشان تبدیل به

زیان شده است.

وی راجع به حقوق تولیدکنندگان و رفع مشکلات مصرفکنندگان در این شرایط گفت: اکنون
با توجه به مشخص شدن انتخابات ریاست جمهوری، باید مذاکرات و رایزنیهای خود را

مجددا آغاز کنیم و ببینیم در دولت سیزدهم چه اتفاقاتی خواهد افتاد.

فروزش درباره چگونگی بررسی قیمتها و میزان آن در دولت جدید گفت: این تصمیمگیری
در مقطعی که بخواهد صورت گیرد، حتما باید آنالیز قیمتها بررسی شود. ممکن است تا

ما بخواهیم تصمیمگیری کنیم؛ قیمت نفت، بشکهای 80 دلار شود و تمام قیمت مشتقات
نفتی و مواد پلیمری و به تبع آن مواد اولیه پتروشیمی افزایش یابد.

وی درباره میزان افزایش قیمت مواد اولیه پتروشیمی گفت: از پارسال و از آخرین
FOB افزایش قیمت تا به امروز، 61 درصد بوده است و پایه قیمت گذاری آن بر

بندرعباس منهای 5 درصد ضربدر دلار نیمایی استوار است.

ششمین نمایشگاه بینالمللی ایرانفارما
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برای بازدید رایگان از ششمین نمایشگاه بینالمللی ایرانفارما ثبت نام کنید.

علاقهمندان به بازدید از ششمین دوره این نمایشگاه میتوانند با مراجعه به سایت
www.iphexpo.cpm ضمن اطلاع از آخرین اخبار و برنامههای این رویداد نسبت به

ثبتنام رایگان اقدام نمایند.

شرکتهای مختلف در حوزه تولید داروهای شیمیایی و گیاهی، مواد اولیه دارویی، توزیع
کننده دارو، تجهیزات و ماشین آلات دارویی، خدمات چاپ و بسته بندی دارو، داروهای

نو ترکیب و شرکت های دانش بنیان، مکملهای غذایی و رژیمی، مراکز علمی، تحقیقاتی و
پژوهشی داروسازی و … در بزرگترین گردهمایی تخصصی صنعت داروسازی کشور مشارکت

خواهند داشت.

نمایشگاه ایران کازمتیکا، فرصتی بکر
برای تبلیغات عمومی محصولات آرایشی تولید

داخل
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به گزارش مجله خبری غذا و دارو، ورود به عرصه تولید محصولات تخصصی آرایشی و
کازمتیک و ماندگاری در بازار آن نسبت به محصولات بهداشتی، مشکلتر است. از مهمترین

دغدغههای شرکتهای این حوزه، قاچاق بی رویه محصولات و عدم امکان تبلیغات عمومی
آنهاست.

آقای مهندس محمدعلی گرجی، مدیرعامل شرکت لابراتوارهای داروهای گیاهی طبیعت زنده
با نام تجاری «سینره» و نزدیک 30 سال سابقه فعالیت درباره نمایشگاه ایران

کازمتیکا سال 98 گفت: این نمایشگاه مزیتهای بسیاری داشت و قدرت تولیدکنندگان
محصولات آرایشی و بهداشتی این حوزه را نشان میداد.

نمایشگاه ایران کازمتیکا جز معدود نمایشگاههایی بود که درصد قابل قبولی از
شرکتهای تولیدکننده در این نمایشگاه حضور داشتند.

https://fdmag.ir/%d9%86%d9%85%d8%a7%db%8c%d8%b4%da%af%d8%a7%d9%87-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%aa%db%8c%da%a9%d8%a7%d8%8c-%d9%81%d8%b1%d8%b5%d8%aa%db%8c-%d8%a8%da%a9%d8%b1-%d8%a8%d8%b1/
https://fdmag.ir/%d9%86%d9%85%d8%a7%db%8c%d8%b4%da%af%d8%a7%d9%87-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%aa%db%8c%da%a9%d8%a7%d8%8c-%d9%81%d8%b1%d8%b5%d8%aa%db%8c-%d8%a8%da%a9%d8%b1-%d8%a8%d8%b1/
https://fdmag.ir/%d9%86%d9%85%d8%a7%db%8c%d8%b4%da%af%d8%a7%d9%87-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86-%da%a9%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%aa%db%8c%da%a9%d8%a7%d8%8c-%d9%81%d8%b1%d8%b5%d8%aa%db%8c-%d8%a8%da%a9%d8%b1-%d8%a8%d8%b1/


گرجی با بیان اینکه یکی از بزرگترین دغدغههای شرکتهای این حوزه که با آن دست به
گریبان هستند بحث عدم امکان تبلیغات است، افزود: ما در محصولات تخصصی بهداشتی با
روشهای گوناگون نزد پزشکان متخصص و غیره امکان معرفی محصول را داریم، ولی برای

ً امکان تبلیغ عمومی را نداریم؛ بنابراین چون هیچ راه ارتباطی محصولات آرایشی اصلا
با مشتری یا مصرفکننده به جز شبکههای اجتماعی وجود ندارد؛ این مدل نمایشگاهها

کمک شایانی به ما میکند.

وی خاطر نشان کرد: البته باید اطلاع رسانی بهتری از این حیث صورت گیرد تا مردم
عادی هم بتوانند در جریان قرار بگیرند و توانمندیهای تولید داخل را متوجه شوند.

وی درباره حجم بازار کازمتیک ایران گفت: میزان آن چیزی حدود 60 الی 70 هزار
میلیارد تومان در سال با توجه به حجم بازار قاچاق محصولات آرایشی است.

روش جدیدی برای شناسایی داروهای موثر در
برابر باکتریهای مقاوم
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پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود، روشی را ارائه دادهاند که میتواند به
شناسایی داروهای موثر در برابر باکتریهای مقاوم نسبت به آنتیبیوتیک کمک کند.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو و به نقل از ساینسدیلی، پژوهشگران “دانشگاه
میامی”(Miami University)، روش جدیدی را ارائه دادهاند که به دانشمندان امکان
میدهد تا نحوه عملکرد مهارکنندههای بالقوه را بر باکتری مقاوم به آنتیبیوتیک

ارزیابی کنند. این روش موسوم به “native MS”، روش سریعی را برای دانشمندان فراهم
میکند تا به شناسایی بهترین گزینهها برای داروهای بالینی موثر بپردازند؛ به خصوص

در مواردی که باکتریها دیگر فقط با آنتیبیوتیک درمان نمیشوند.

استفاده بیش از اندازه آنتیبیوتیکها در قرن گذشته، به افزایش بسیاری از موارد
مقاومت آنتیبیوتیکی منجر شده است که با کمک آنتیبیوتیکهای کنونی قابل درمان

نیستند. سالانه ۲/۸ میلیون نفر در ایالات آمریکا به عفونت باکتریایی مبتلا میشوند
که نسبت به یک یا چند نوع آنتیبیوتیک مقاوم است و براساس گزارش “مرکز کنترل و

پیشگیری بیماری آمریکا”(CDC)، ۳۵ هزار نفر از این افراد جان خود را از دست
میدهند.

“کیتلین توماس”(Caitlyn Thomas)، از پژوهشگران این پروژه گفت: یکی از روشهای
مقابله با مقاومت آنتیبیوتیکی، به کار بردن ترکیبی از دارو و مهارکننده است.

یک نمونه از این نوع درمان، “Augmentin” است. Augmentin، آنتیبیوتیکی است که
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برای درمان عفونت باکتریایی دستگاه تنفسی به کار میرود و از آنتیبیوتیک
آموکسیسیلین و مهارکننده کلاوولانیک اسید تشکیل شده است. کلاوولانیک اسید، یک

پروتئین اصلی را غیرفعال میکند که باکتریها آن را برای مقاوم شدن در برابر
آموکسیسیلین به کار میبرند. آنتیبیوتیک باقی میماند تا باکتریها را از بین ببرد

و در نتیجه، عفونت را درمان میکند.

دانشمندان پیش از به کار بردن هر مهارکننده جدیدی باید درک کاملی در مورد نحوه
کار آن به دست بیاورند. توماس و گروهش در این پژوهش، یک پروتئین باکتریایی موسوم
به “متالو-بتا-لاکتامازها” (metallo-beta-lactamases) را مورد بررسی قرار دادند
که بسیاری از باکتریهای مقاوم در برابر آنتیبیوتیکهایی مانند پنیسیلین را شکل

میدهند.

آنتیبیوتیکهای شبیه به پنیسیلین، بیش از ۶۰ درصد ذخایر آنتیبیوتیک را تشکیل
میدهند که برای درمان عفونتهای باکتریایی در دسترس هستند.

در حالی که بسیاری از آزمایشگاههای پژوهشی سراسر جهان سعی دارند مهارکنندههای
جدیدی را ابداع کنند که به مهار متالو-بتا-لاکتامازها میپردازند.

توماس و گروهش به جای این کار، نحوه کار این مهارکنندههای جدید را مورد بررسی
قرار دادند. توماس گفت: از آنجا که متالو-بتا-لاکتامازها، حاوی دو یون فلز هستند،

ما میتوانیم روشهای گوناگون طیفسنجی را برای بررسی آنها به کار ببریم. این
آزمایشها، بینش بیشتری را در مورد این که چگونه میتوان مهارکنندهها را در

بررسیهای بالینی به کار برد، در اختیار ما قرار میدهند.

صدها مهارکننده احتمالی و چندین مورد ثبت اختراع در حوزه مهارکنندههای متالو-
بتا-لاکتاماز گزارش شدهاند. برخی از مهارکنندههای گزارش شده، با حذف یک مولفه

مورد نیاز از متالو-بتا-لاکتاماز کار میکنند.

این مهارکنندهها ممکن است همان ترکیب مورد نیاز سایر پروتئینها را در انسانها
حذف کنند و عوارض جانبی جدی به همراه داشته باشند. سایر مهارکنندهها مستقیما به
متالو-بتا-لاکتاماز متصل میشوند و پروتئین را غیرفعال میکنند. مهارکنندههای این

نوع، برای هر مهارکننده جدیدی که میتواند در بررسیهای بالینی به کار برود، مطلوب
هستند.

صدور مجوز مصرف اضطراری واکسن انستیتو
پاستور
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رییس انستیتو پاستور ایران گفت: پیش بینی می شود این هفته سازمان غذا و دارو پس
از بررسی پرونده، مجوز اضطراری برای واکسن “پاستوکووک” را صادر کند و این واکسن

وارد برنامه واکسیناسیون همگانی کووید-۱۹ شود.

دکتر علیرضا بیگلری روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار گروه دانشگاه و آموزش
ایرنا افزود: سازمان غذا و داروی کشور با احصای نیازها و بررسی مستندات علمی

سازندگان واکسن، اقدام به صدور مجوز اضطراری واکسن می کند.

وی ادامه داد: با توجه به شرایط موجود در کشور، اگر مسئولان نظام سلامت نیاز و
اضطرار برای استفاده از واکسن کرونا را احساس کنند، اقدام به صدور مجوز اضطراری
می کنند، به این معنی که تا قبل از تحلیل نهایی نتایج فاز سوم کارآزمایی، واکسن

وارد واکسیناسیون عمومی می شود.

بیگلری تاکید کرد: براساس روال عادی، پس از اتمام کارآزمایی بالینی فاز سوم برای
بررسی و تحلیل نتایج اولیه حداقل ۲ ماه زمان نیاز دارد، ولی مسئولان نظام سلامت به

دلایلی از جمله اضطرار می توانند مجوز استفاده واکسن را زودتر صادر کنند.

تزریق دوز دوم واکسن “پاستوکووک” به پایان رسیده است
وی ادامه داد: براساس برنامه پیش بینی شده، امروز ( ۳۱ خرداد ماه) آخرین گروه از
داوطلبان وارد این طرح مطالعاتی شده اند. این افراد در شهر بابل دوز دوم واکسن

خود را دریافت کردند.

بیگلری، تعداد داوطلبان فاز سوم تست بالینی این واکسن را ۲۴ هزار نفر اعلام کرد و
گفت: این طرح تحقیقاتی با حضور ۲۴ هزار داوطلب در هشت شهر به اجرا درآمده و تا

امروز تزریق دو دوز واکسن به تمام داوطلبان به اتمام رسیده است.

وی با اشاره به اینکه فاز سوم کارآزمایی بالینی واکسن مشترک ایران و کوبا به
صورت همزمان در حال انجام است، گفت: در کوبا ۴۴ هزار نفر ۲ دوز این واکسن را
دریافت کردند و در ایران هم ۲۴ هزار داوطلب در ۸ شهر ۲ دوز واکسن را دریافت

کردند.

بیگلری همچنین اظهار داشت: کارآزمایی بالینی این واکسن برای داوطلبان ۵ تا ۱۸
سال در حال انجام است تا این افراد هم بتوانند از واکسن استفاده کنند.

به گزارش ایرنا، کارآزمایی بالینی مرحله سوم واکسن کرونا محصول مشترک انستیتو
فینلای کوبا و انستیتو پاستور ایران ششم اردیبهشت سال جاری با حضور وزیر بهداشت،

درمان و آموزش پزشکی در اصفهان آغاز شد.

۲۴ هزار داوطلب در شهرهای اصفهان، بابل، بندرعباس، زنجان، ساری، کرمان، همدان و
یزد به ترتیب وارد این طرح مطالعاتی شدند و دوز اول واکسن خود را دریافت کردند و

روند تزریق واکسن به صورت مطلوب در حال انجام است.

واکسنهای تولید داخل قیمتگذاری نشدهاند
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رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاعرسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در توئیتی
تصریح کرد: هیچ کدام از واکسنهای کرونای تولید داخل تاکنون در کمیسیون قیمتگذاری

سازمان غذا و دارو، قیمتگذاری نشده است.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو، دکتر کیانوش جهانپور روز سهشنبه در این توئیت
تصریح کرد: قیمت گذاری واکسن کرونا بر اساس هزینه تمام شده، حاشیه سود منطقی و
قیمت واکسن های مشابه خارجی و البته با رویکرد، حمایت از تولید ملی در کمیسیون

قیمت گذاری انجام خواهد شد.

همزمان با تولید واکسن کرونا در دنیا شرکتهای داخلی نیز تلاش برای تولید واکسن را
شروع کردند، معروفترین آنها ستاد اجرایی فرمان امام(ره) است که واکسن کوویران

برکت را در دست ساخت دارد.

واکسن «سابرانا» نیز با همکاری انستیتو پاستور ایران و شرکت فینلای کوبا مراحل
کارآزمایی بالینی و تولید را طی می کند.

واکسن رازی کرونا نیز در موسسه سرم سازی مسیر تولید را طی می کند.

واکسن فخرا نیز در مجموعه وزارت دفاع در حال ساخت است. دو شرکت داروسازی خصوصی
نیز برای تولید تحت لیسانس واکسن کرونا در ایران اقدام کرده اند.

شرکت اکتوورکو قرار است خط تولید واکسن اسپوتنیک روسیه را در ایران راه اندازی
کند و شرکت سیناژن نیز در تلاش است تا با همکاری یک شرکت استرالیایی واکسن

کرونایی با تکنولوژی بایو تولید کند. تاکنون واکسن های ایرانی، کوویران برکت،
رازی، فخرا، پاستور و سیناژن توانسته اند، کد اخلاق بگیرند و وارد فاز سوم مطالعه

یعنی مرحله مطالعات انسانی برسند.

از بین واکسنهایی که مراحل تولید را در ایران میگذارند تاکنون واکسنهای کوویران
برکت، رازی، فخرا، پاستور و سیناژن توانسته اند، کد اخلاق بگیرند و وارد فاز سوم
مطالعه یعنی مرحله مطالعات انسانی برسند. فاز سوم یا کارآزمایی بالینی انسانی

تولید واکسن ها سه مرحله دارد و اکنون دو واکسن کوویران برکت و پاستور به مرحله
سوم مطالعات بالینی انسانی رسیده اند.


